

Dr. Stephen Hwang
President | Toronto, ON

Dr. Neil Gibson
President-Elect
Western Region Representative | Sturgeon County, AB

Dr. Nadine Lahoud
Secretary-Treasurer
Québec Region Representative | LaSalle, QC

Dr. David Simpson
Eastern Region Representative | Halifax, AB

Dr. Maria Bacchus
Western Region Representative | Calgary, AB

Dr. Glen Drobot
Western Region Representative | Winnipeg, MB

Dr. Marie-Pierre Dallaire
Western Region Representative | Vancouver, BC

Dr. John MacFadyen
Ontario Region Representative | Orillia, ON

Dr. Céline Léger-Nolet
Ontario Region Representative | New Liskeard, ON

Dr. Ameen Patel
Ontario Region Representative | Hamilton, ON

Dr. William Coke
Ontario Region Representative | Mississauga, ON

Dr. Bert Govig
Vice-President, Health Promotion Committee
Québec Region Representative | Amos, QC

Dr. Matthieu Touchette
Québec Region Representative | Sherbrooke, QC

Dr. Tom Maniatis
Québec Region Representative | Montreal, QC

Dr. Stephen Duke
Eastern Region Representative | Dartmouth, NS

Dr. Meghan Ho
Resident Representative | Vancouver, BC

Dr. Michel Sauvé
Representative to the CMA
Council Member-at-Large | Fort McMurray, AB

Other CSIM Positions

Dr. Pearl Behl
Vice-President, Membership Affairs | Markham, ON

Dr. Irfan Dhalla
Vice-President, Research and QI Committee
Toronto, ON

Dr. Jim Nishikawa
Vice-President, Education Committee
Representative on the RCPSC Specialty
Committee in Internal Medicine and to the
GIM Subspecialty Committee | Ottawa, ON

Dr. Amy Hendricks
Vice-President, Annual Meeting Committee
Antigonish, NS

Dr. Mitch Levine
CJGIM Editor-in-Chief | Hamilton, ON

Dr. Steve Shadowitz
CSIM Annual Meeting 2017 Chair | Toronto, ON

The Physician's Role in Healing the World

In the current issue of *CJGIM*, the article by Lu discusses climate change as a health issue, emphasizing the need for physician engagement. Physicians need to become knowledgeable regarding the health effects of climate change and should be active participants trying to improve the environment. A focus on social responsibility is not a new issue for our profession, but sometimes we need to be reminded of its importance. Some of the greatest achievements in health can be found outside the domain of traditional clinical medicine. The creation of effective sewage systems for densely populated areas has had a huge impact on health, but was an idea far removed from the clinic or the hospital. It was an example of human ingenuity addressing a problem created by human imposition on nature. A human created solution to address a human created problem and this is what is needed for the problem of climate change.

In addition to environmental issues there are also numerous socio-economic issues of significance that impact health. Poverty is a significant predictor of both poor health as measured in traditional outcomes and in diminished health related quality of life. For example, some of the highest perinatal mortality rates occur in the poor inner cities of North America, often within a few kilometres of world renowned centres for perinatal medicine. As the problem exists even when there is a system of socialized health care (e.g. downtown Toronto), the problem is not simply an issue of monetary access to these resources. Unfortunately finding a cure for poverty is no less simple than the idealist's search to find a cure for cancer. Like the latter, it will take small steps with a focus on incremental determinants to eventually make inroads toward a solution to reduce or eliminate poverty.

A third big issue is the impact that our culture and society have on mental health. These include the technological advancements that foster expectations of increase productivity in the work place, ones that are in fact difficult to meet, and as a result breed stress, anxiety, and depression. For many people the lofty promise of a more serene and less busy life due to advances in technology seems to have been a mirage. While productivity may have actually improved, the cognitive effort required to achieve the goals may have taken its toll in mental health.

Whether it is one of the issues identified above, or other issues such as nuclear safety, war, or pollution to name a few, physicians should identify and engage in an area of concern outside the traditional boundaries of clinical medicine. Their personal involvement can help to heal world and concurrently have a positive impact on the traditional measures of patient health.

Mitch Levine



Le rôle du médecin dans l'amélioration du monde

Dans le présent numéro de la *Revue canadienne de médecine interne générale* (RCMIG), l'article du Dr Lu discute des changements climatiques en tant qu'enjeu de santé et encourage les médecins à prendre part au débat. En effet, il est important que les médecins soient bien informés des répercussions des changements climatiques sur la santé et qu'ils participent aux efforts d'amélioration de l'environnement. On peut dire que la responsabilité sociale n'est pas une préoccupation nouvelle dans notre profession, mais il est parfois nécessaire de se rappeler son importance. En effet, certaines des plus grandes réalisations en matière de santé sont issues de domaines autres que la médecine clinique traditionnelle, par exemple : la création de réseaux d'égout efficaces pour les régions densément peuplées. Celle-ci a eu un effet énorme sur la santé, mais l'idée tirait son origine des milieux cliniques ou hospitaliers. Il s'agit d'un exemple d'ingéniosité humaine visant à régler un problème découlant de changements imposés par l'humain à la nature; une solution apportée par l'humain à un problème créé par l'humain. C'est ce dont nous avons besoin face au problème des changements climatiques.

En plus des questions environnementales, il existe nombre d'enjeux socio-économiques d'importance qui ont une incidence sur la santé. La pauvreté est un indicateur prévisionnel important à la fois d'une mauvaise santé, évaluée en termes de paramètres habituels, et d'une baisse de la qualité de vie liée à la maladie. Par exemple, c'est dans les noyaux centraux défavorisés de villes d'Amérique du Nord que l'on observe certains des taux de mortalité périnatale les plus élevés, et ce, souvent à quelques kilomètres à peine de centres reconnus mondialement en médecine périnatale. Puisque le problème existe même là où l'on trouve un régime de soins de santé socialisé (p. ex. : au centre-ville de Toronto), il ne s'agit pas simplement d'une question d'accessibilité financière aux ressources. Malheureusement, la recherche d'une solution à la pauvreté n'est pas moins simple que la recherche d'une solution parfaite au cancer. Comme dans ce dernier cas, c'est au moyen de petites étapes, axées sur des éléments progressifs que l'on fera des percées vers une solution pour réduire ou éliminer la pauvreté.

Un troisième grand enjeu découle de l'influence qu'ont notre culture et notre société sur la santé mentale. Notamment les progrès technologiques qui alimentent les attentes d'amélioration de la productivité en milieu de travail, attentes qui sont en fait difficiles à combler et qui, par conséquent, engendrent du stress, de l'anxiété et la dépression. Pour beaucoup de gens, la douce promesse d'une vie plus sereine et moins chargée grâce aux avancées technologiques semble n'être qu'un mirage. La productivité a peut-être effectivement augmenté, mais l'effort cognitif nécessaire pour atteindre ces objectifs semble avoir un effet néfaste sur la santé mentale.

(Suite à la page 10)

CSIM Mission Statement

Mission Statement

The CSIM is a non-profit professional society that promotes the health and well being of Canadian patients, their communities, and their health care systems. We seek to foster leadership and excellence in the practice of General Internal Medicine (GIM) through research, education, and advocacy for health promotion and disease management.

Vision

We believe that General Internal Medicine in Canada plays a central role in the training of current and future clinicians, in clinical research, in patient care, in health promotion, and in health advocacy; and that it unites a body of knowledge, values, and principles of care that lay the foundation for excellence in the Canadian health care system.

Values

We embrace the ethical and professional standards that are common to all healing professions, as well as the specific values of generalism, teamwork, competency-based training, life-long learning, evidence-based medicine, holism, and humane, patient-centered care.

Mission

La Société canadienne de médecine interne (SCMI) est une association professionnelle sans but lucratif qui entend promouvoir la santé et le bien-être des patients, des collectivités et des systèmes de santé canadiens. Elle souhaite également promouvoir le leadership et l'excellence dans l'exercice de la médecine interne générale en favorisant la recherche, l'éducation, la promotion de la santé et la gestion des soins thérapeutiques.

Vision

La Société a l'intime conviction que la médecine interne générale occupe une place centrale dans la formation des cliniciens aujourd'hui et à l'avenir, dans la recherche clinique, dans la prestation des soins et des services de santé et dans la promotion de la santé, et que la discipline se fonde sur un savoir, des valeurs et des principes thérapeutiques essentiels à la poursuite de l'excellence dans le système de santé canadien.

Valeurs

La Société fait sienne les normes éthiques et professionnelles communes aux professions de la santé ainsi que les valeurs particulières du généralisme, du travail d'équipe, de la formation axée sur les compétences, de l'éducation permanente, de la médecine factuelle, de l'holisme et des soins et des services de santé humains, centrés sur le patient.

CSIM Continuing Professional Development Mission Statement

Our ultimate goal is to go beyond the simple transmission of information. Our goal is to make a lasting impact on the knowledge, skills and attitudes of clinicians and future clinicians; to narrow the theory to practice gap; to improve the health of our patients and of all Canadians.

Mission de la SCMI sur le plan du développement professionnel continu

Notre but ultime déborde du cadre de la simple transmission d'information. Il consiste à produire un effet durable sur le savoir, les compétences et les attitudes du médecin, à combler l'écart qui sépare la théorie de la pratique, à améliorer la santé de nos patients et de tous les Canadiens.